
 

ACTA DE CONSTITUCIÓ DE LA DIPUTACIÓ DE TARRAGONA 
 

 
A la ciutat de Tarragona, essent les dotze del migdia del dia vint-i-nou 
de juny de dos mil quinze, per tal de fer la sessió constitutiva de 
l’Excma. Diputació de Tarragona, de conformitat amb el que estableix la 
Llei de Bases de règim local 7/1985, de 2 d’abril, el Reglament 
d’organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals de 28 
de novembre de 1986, i la Llei orgànica de règim electoral general  
5/1985, de 19 de juny, es reuneixen al Saló de sessions de la 
Corporació, les senyores i senyors que han estat proclamats diputats 
electes per les respectives Juntes electorals de zona a conseqüència 
de les eleccions celebrades el dia vint-i-quatre de maig, els quals es 
relacionen tot seguit per ordre alfabètic de cognoms i han lliurat llurs 
credencials a la Sra. Secretària general de la Corporació: 
 
SR. GERVASI ASPA CASANOVA  
SR. JOSEP FÉLIX BALLESTEROS CASANOVA 
SR. MARTÍ CARNICER VIDAL 
SRA. MONTSERRAT CARRERAS GARCIA 
SR. JORDI CARTANYÀ I BENET 
SRA. IMMACULADA COSTA RAMON 
SR. JOSEP M. CRUSET DOMÈNECH 
SR. SALVADOR FERRÉ BUDESCA 
SR. ÀLVARO GISBERT SEGARRA 
SR. PERE GRANADOS CARRILLO  
SR. JOAN JOSEP MALRÀS PASCUAL 
SR. JOSÉ LUIS MARTIN GARCÍA 
SR. JOSEP MASDEU ISERN 
SR. FRANCESC JOSEP MIRÓ MELICH 
SR. MATEU MONTSERRAT I MIQUEL 
SR. JOAN OLIVELLA RICART 
SR. CARLES PELLICER PUNYED 
SR. JOAN PIÑOL MORA 
SR. JOAN FRANCESC PIQUE I BARCELÓ 
SR. JOSEP POBLET TOUS 
SR. CARLES RIBÉ I SOLÉ 
SR. PAU RICOMÀ I VALLHONRAT 
SR. LLUÍS SOLER PANISELLO 
SR. MIQUEL SUBIRATS GARRIGA 
SR. DAVID VIDAL CABALLÉ 
SR. JORDI VINYALS I NOGUÉS 
SR. RUBEN VIÑUALES ELIAS 
 
 
S'inicia la sessió informant per la Secretària General que rebudes les 
actes de proclamació de diputats provincials expedides per les 
corresponents Juntes Electorals de Zona procedeix celebrar sessió 
constitutiva de la Diputació d'acord amb l'establert a l'article 57 del R.D. 



 

2568/1986 (Reglament d'Organització, Funcionament i Règim Jurídic de 
les Entitats locals) que diu: 
 
La sessió constitutiva de les Diputacions Provincials es celebrarà en el 
cinquè dia posterior a la proclamació dels Diputats electes, a les dotze 
hores, en la seu de dites Corporacions, prèvia lliurament de les 
credencials respectives al Secretari de la Corporació 
 
En virtut d'aquest mandat procedeix celebrar sessió extraordinària de 
constitució de la Corporació d'acord amb el següent ordre del dia: 
 

1. Constitució de la Mesa d’Edat d’acord amb el que disposen els 
articles 57.3 del R.D.2568/1986 i 207 de la Llei orgànica de règim 
electoral general.  

 
2. Promesa o jurament del càrrec pels senyors Diputats, i 

declaració de constitució de la Corporació.  
  

3. Elecció del President en la forma que assenyala l’article 207.2 de 
la LOREG, jurament o promesa del president electe i presa de 
possessió del seu càrrec.  

  
4. Clausura d’aquesta sessió extraordinària. 

 
 
1.- CONSTITUCIÓ DE LA MESA D’EDAT D’ACORD AMB EL QU E 
DISPOSEN ELS ARTICLES 57.3 DEL R.D.2568/1986 I 207 DE LA 
LLEI ORGÀNICA DE RÈGIM ELECTORAL GENERAL 
 
 
En primer lloc es constitueix, d’acord amb el que estableix l’article 53.3 
del ROF,  la Mesa d’Edat, integrada pel membre de més edat Sr. Martí 
Carnicer Vidal, que actuarà com a president de la Mesa i pel de menys 
edat Sr. Miquel Subirats i Garriga, que actuarà com a vocal. 
 
 
El Sr. Martí Carnicer  adreça unes paraules als assistents: 
 
" Diputats electes, autoritats, senyores i senyors benvolguts tots, 
 
Al president de la taula d'edat no li correspon fer cap discurs, però 
permetin que aprofiti l'oportunitat per expressar unes reflexions. 
 
El fet de ser avui aquí té a veure amb els anys que porto de dedicació a 
la política, i és per això que, en moments moguts com els actuals, vull 
reivindicar l'honor que representa servir als ciutadans com a càrrec 
electe. 
 
Algú algun dia va dir: la política o la fas, o te la fan. El nostre paper com 
a representants dels ciutadans és fer, cada ú en el marc de la seva 



 

perspectiva ideològica, la política que ens demanen els ciutadans. En 
cada moment i circumstancia la nostra tasca és interpretar que és allò 
que políticament cal fer. Això, que sempre és veritat, potser en aquests 
moments, ho és més que mai. 
 
En el món local, en els ajuntaments, estem en la primera línia. Som els 
que més notem les mancances i les necessitats dels ciutadans. Som 
l'administració que millor administra els seus recursos, perquè sap que 
estan lligats a la solució o no dels problemes dels veïns que ens trobem 
cada dia pels carrers dels nostres pobles, viles o ciutats. Aquest fet, tot 
sovint, no es reconeix en el tracte que rebem per part dels legisladors. 
 
No és el cas de la Diputació de Tarragona en la que ens incorporem 
avui com a diputats electes. La Diputació ha estat en el passat i ha de 
continuar sent en el futur un element bàsic de suport als nostres 
ajuntaments i a les seves necessitats per poder, entre tots, construir 
una societat més justa i més feliç. 
 
Tots ens comprometem avui en fer tot el que puguem, i més, per anar 
avançant en aquest camí. 
 
Declaro constituïda la Mesa d'Edat." 
 
 
 
2.- PROMESA O JURAMENT DEL CÀRREC PELS SENYORS 
DIPUTATS, I DECLARACIÓ DE CONSTITUCIÓ DE LA 
CORPORACIÓ.  
 
Declarada constituïda la Mesa d'edat, aquesta examina les credencials 
aportades tot conformant-se i informant la Secretària que s'han 
complert totes les obligacions legals, i desprès de constatar la 
presencia dels senyors diputats i verificat el quòrum d'assistència, la 
Secretària els va cridant per ordre alfabètic, per a procedir a la presa de 
possessió del càrrec mitjançant la prestació de jurament o promesa del 
mateix d'acord amb la fórmula legalment establerta. 
 
Es fa constar les manifestacions fetes junt amb la promesa del càrrec 
pels següents diputats  
 

1 -El Sr. Jordi Cartanyà i Benet  pren possessió del càrrec amb la 
fórmula legalment establerta, indicant que promet per imperatiu 
legal i desprès de la lectura de la fórmula manifesta : 
 
"I prometo treballar per la justícia social i la independència de 
Catalunya" 
 
 



 

2 - El Sr. Carles Ribé i Solé abans de procedir a la presa de 
possessió del càrrec d'acord amb la fórmula legalment establerta 
manifesta:  
 
"Tot i que no crec en aquesta Constitució, ni crec en el Rei 
d'Espanya  perquè  son coses imposades desprès del 
franquisme i que menysprea en el cas del Rei la meitad de la 
població perquè a traves de la llei sàlica el que fa es menysprear 
a la dona i fa prevaler a l' home per sobre d'ella, per imperatiu 
legal  hauré de prometre" 
Seguidament indica que promet per imperatiu legal. Finalitzada 
la lectura de la fórmula legalment establerta diu : 
 

 "Visca Catalunya lliure!" 
 
 

3 - El Sr. Lluis Soler Panisello pren possessió del càrrec amb la 
fórmula legalment establerta, indicant que promet per imperatiu 
legal i desprès de la lectura de la fórmula manifesta : 

 
"Deixant pales  que no renuncio en cap cas al dret 
d'autodeterminació de Catalunya." 

 
 

4 - El Sr. David Vidal Caballé pren possessió del càrrec amb la 
fórmula legalment establerta, indicant que promet per imperatiu 
legal i desprès de la lectura de la fórmula manifesta: 
 
"....... dit això també em comprometo pel meu honor i per 
respecte a la lluita de milers de companys a fer tot el possible a 
deixar-nos la pell per l'alliberament nacional i social dels països 
catalans." 

 
Finalitzant el tràmit amb la presa de possessió dels membres de la 
Mesa d'Edat, vocal i president 
 
El President de la  Mesa, declara constituïda la nova Corporació  
 
 
3.- ELECCIÓ DEL PRESIDENT EN LA FORMA QUE ASSENYALA  
L’ARTICLE 207.2 DE LA LOREG, JURAMENT O PROMESA DEL  
PRESIDENT ELECTE I PRESA DE POSSESSIÓ DEL SEU CÀRRE C.  
 
 
Acte seguit el President de la Mesa Sr. Martí Carnicer declara que a la 
Mesa sols consta la presentació d'una única candidatura per part del 
grup  Convergència i Unió essent candidat el Sr. Josep Poblet Tous i 
pregunta si hi ha alguna altra formació política que vulgui presentar 
candidatura.  
 



 

El Sr. David Vidal de la CUP manifesta que presenta també la seva 
candidatura per optar a la Presidència de la Diputació. 

  
El President de la Mesa  deixa constància que hi ha dos candidats   el 
Sr. Josep Poblet Tous per part de CiU i per part de la CUP Sr. David 
Vidal Caballé. 
 
Es procedeix a l'elecció de President de la Diputació amb votació 
secreta, mitjançant papereta, crida nominal per ordre alfabètic de tots 
els diputats presents, i d'acord amb el que estableix l'article 207.2 de la 
Llei orgànica de règim electoral general. Verificada la votació, el resultat 
és el següent 
 

Vots a favor del Sr. Josep Poblet Tous .......18 
 Vots a favor del Sr. David Vidal Caballé........ 1 
 Vots en blanc..................................... ......... ...  8 
 
 
Obtinguda la majoria absoluta en la primera votació i atès aquest 
resultat, la Mesa proclama President de la Diputació de Tarragona al 
Diputat per Convergència i Unió (CiU) Il.lm. Sr. Josep Poblet Tous, el 
qual, presta jurament del càrrec d’acord amb la fórmula establerta i fent-
se-li lliurament per part del President de la Mesa de l’emblema i de la 
vara de comandament, distintius del càrrec. Tot seguit passa a ocupar 
el seu lloc d’honor que li correspon i a presidir la sessió, retirant-se la 
Mesa d’Edat.  
  
D’acord amb l’establert per la legislació vigent queda a la seva 
disposició i de tota la Corporació pel seu examen i comprovació l’acta 
d’arqueix a data 27 de juny de 2015 i l’actualització de l’inventari de 
béns de la Corporació i  els seus Organismes autònoms  referida a 31 
de maig de 2015. 
 
 
4.- CLAUSURA D’AQUESTA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA. 
 
L’Il.lm. Sr. President de la Diputació  Sr. Poblet Tous dóna la 
enhorabona als diputats membres de la Mesa d’edat per l’honor de la 
seva presidència i ofereix als portaveus del grups polítics que 
intervinguin per ordre, de menor a major número de representants, per 
explicar el seu vot. 
 
En primer lloc li dóna la paraula al diputat de la CUP Sr. David Vidal 
Caballé.   
 
"Bon dia a tots i totes les ciutadanes presents avui en aquest Ple de 
constitució de la Diputació. 
 
M'agradaria també poder saludar a tots els ciutadans i ciutadanes que 
podrien estar seguint aquest Ple a través dels seus ordinadors, com faig 



 

periòdicament al Saló de Plens de l'Ajuntament de Reus des de que 
vam aconseguir obrir el Ple a la ciutadania -a través de les noves 
tecnologies- ara fa quatre anys. De moment, avui no m'és possible. 
Però, esperem que en breu, així pugui ser. 
 
Tanmateix, resti la meva intenció de fer arribar la salutació de la CUP a 
tots i totes les ciutadanes del Baix Penedès, les comarques del Camp i 
de les Terres de l'Ebre. 
 
Per primer cop a la història, les Candidatures d'Unitat Popular serem 
presentes a les quatre diputacions en que van esquarterar fa segles 
aquest tros de país en el que vivim sota dominació espanyola. 
 
És per això, que quan fa uns moments he hagut de prometre el càrrec, 
ho he hagut de fer per imperatiu legal. La segona restauració borbònica 
de 1978 ens obliga encara avui als catalans i catalanes de sotmetre'ns 
al seu poder, guanyat per la força de les armes i la imposició. 
 
Però, tot i aquests tres-cents anys d'ocupació i intent de genocidi, 
encara restem aquí. I, estem, més decidits que mai a posar fi a aquest 
sotmetiment i a iniciar d'una vegada per totes el nostre camí cap a la 
plena consecució dels nostres drets més elementals com a classe i com 
a poble. 
 
Per les persones que formem part de la Candidatura d'Unitat Popular 
no ens és còmode de participar d'aquesta institució, en tant en quant 
aquesta representa l'esglaó fonamental del procés d'uniformització 
estatal que facilità la imposició del sistema capitalista sobre les nostres 
esquenes i permeté l'intent del procés d'uniformització castellà dels 
territoris sota la Corona espanyola. 
 
La divisió artificial de Javier de Burgos va decretar el 20 de novembre 
de 1833 en ple període de restauració absolutista no va ser feta a 
l'atzar, sinó amb uns objectius molt concrets, inspirada en la divisió 
departamental francesa establerta per l'Assemblea Constituent francesa 
de 1791, que encara pateixen els catalans i catalanes que viuen al nord 
de les Alberes. 
 
Una divisió artificial que divideix les nostres comarques, com és el cas 
de la Cerdanya o el Berguedà, o que agrupa i dilueix les tradicionals 
regions naturals en que s'havia desenvolupat el nostre poble durant 
segles. 
 
És per això, que cal recordar avui, que enguany es compleixen 300 
anys de la conquesta castellana dels Països Catalans, i que el Decret 
de Nova Planta que es promulgà en els anys subsegüents va eliminar 
tota l'organització administrativa del nostre poble per imposar la 
desnaturalització i aculturació del nostre poble, a més d'iniciar l'espoli 
de la riquesa generada al nostre territori, que es perpetua tres segles 
després. 



 

 
Nova Planta posava fi, entre d'altres institucions pròpies regides per la 
participació de la ciutadania en la presa col·lectiva de les decisions 
públiques, a la Comuna del Camp. Una comuna que agrupava el poder 
local de les nostres comarques per fer front als abusos de la Corona 
barcelonina i de l'Església tarragonina, i decidir de forma democràtica 
l'organització interna de les nostres comarques, pobles i ciutats. 
 
Tres segles després, des de la CUP reivindiquem la Comuna del Camp, 
com aquella institució democràtica que defensava els interessos del 
municipi, partint de l'autonomia de cadascun dels pobles i les ciutats, 
per tal de fer força i desenvolupar-se com a territori. 
 
Una lògica inversa de la institució en la que avui prenem possessió. 
 
Des del caràcter municipalista de la CUP entenem i defensem 
l'autonomia municipal, així com plantegem les vegueries com a espai 
territorial de coordinació per a un desenvolupament endogen dels 
municipis que cobreixi les necessitats dels seus ciutadans i ciutadanes. 
I, en els que aquests i aquestes puguin participar en la presa de 
decisions públiques.  
 
No proposem res d'innovador, plategem la recuperació de l'essència del 
poder local que va caracteritzar l'organització del territori als diversos 
pobles de la Mediterrània, i que serví d'eix de progrés al nostre poble 
fins a la seva conquesta i sotmetiment per part de la Corona espanyola. 
 
Però, sí, sí que ho fem tenint en compte les necessitats de la nostra 
època, més enllà de conjuntures concretes, marcades per una doble 
dominació com a poble i com a classe. 
 
Des del primer dia que la CUP té presència a les diputacions, és que 
exigim la seva dissolució i l'articulació de les vegueries de les Terres de 
l'Ebre, del Camp i del Penedès, com aquelles institucions ajustades als 
àmbits territorials naturals de les nostres relacions socials, culturals, 
polítiques i econòmiques, que siguin la base d'articulació nacional dels 
Països Catalans. 
 
Una estructuració que parteix de la base, del municipi, com a element 
natural de relació entre ciutadans i ciutadanes, i que s'articula a través 
de les vegueries com a espais de desenvolupament i creació que 
componen aquests rics i diversos territoris que són els Països Catalans.  
Partint de la cooperació local i territorial i de la participació democràtica 
com els principals motors de desenvolupament per a la transformació 
social i econòmica que ha de posar fi a les desigualtats i la iniquitat 
social que promou l'actual sistema de dominació social i econòmic. 
 
Avui, per això, des de la CUP no venim a fer una dissertació sobre la 
nostra història com a poble, però sí que com a treballadors i 
treballadores, tenim memòria històrica, que és la que ens fa guiar el 



 

nostre projecte polític de transformació radical -radical des de l'arrel i 
les estructures- de la nostra malmesa societat. 
 
És per això, que toca parlar del present. I, el present ve marcat, com 
portem denunciant des dels darrers anys des de la Candidatura d'Unitat 
Popular per tres crisis sistèmiques, determinades per la crisi capitalista i 
per la crisi de legitimitat del règim del 78 que ens nega els nostres drets 
més elementals. 
 
La primera d'aquestes crisis és l'econòmica. No cal fer ara tot un detall 
de les dades estadístiques que demostren la difícil situació que patim 
en pròpia pell les classes populars. Des de les xifres d'atur fins a les de 
risc d'exclusió social. 
 
Però, sí que cal fer-hi referència. Perquè, cal en una institució amb les 
competències que té aquesta, destinar tots els nostres esforços en 
poder parar aquest cop. Sent conscients que no podem pecar de 
“curtterminisme” i que la solució d'aquesta situació no passa per 
polítiques assistencialistes i benèfiques que posin pedaços a un vaixell 
que s'enfonsa.  
 
Sinó que cal urgentment un canvi de model socioeconòmic i 
d'estructures productives que signifiquin una ruptura amb l'status quo 
actual. De ben segur, i contradient moltes veus que criden molt 
últimament, la independència d'aquest tros de país en el que vivim és 
un dels instruments més útils i necessaris ara mateix, per poder iniciar 
un procés constituent que permeti poder decidir lliurament entre tots els 
ciutadans i ciutadanes quin model d'Estat volem construir per a les 
futures generacions. 
I és així, que d'aquesta primera crisi socioeconòmica, passem a la 
segona crisi que vivim actualment. La crisi nacional. 
 
El règim del 78, la segona restauració borbònica després de la 
dictadura franquista, pactada per les elits econòmiques i polítiques de 
l'Estat, amb la complicitat de l'autonomisme que avui segueix governant 
aquesta i la majoria de les institucions, no té cap mena de legitimitat. 
 
Menys d'un 20% dels ciutadans i ciutadanes actuals dels Països 
Catalans sota dominació espanyola, van votar aquesta Constitució 
sacralitzada que ens imposa la nostra nacionalitat i que ens impedeix 
recuperar els llaços entre els diferents territoris en que van dividir el 
nostre poble. 
 
Dic, “van votar” perquè jo mateix encara no havia nascut, quan sota el 
soroll dels sabres es va aprovar aquesta carta constitucional. És per 
això també, que aquesta imposició no té cap mena de legitimitat per a 
nosaltres i ja adverteixo que ni la defensaré ni l'acataré. Ans al contrari, 
lluitarem amb totes les nostres forces per arxivar-la al contenidor de la 
història. 
 



 

Per tot això, ja anuncio avui, que en el primer Ple ordinari de la 
Diputació de Tarragona presentarem -conjuntament amb la resta de 
grups polítics que s'hi vulguin sumar- la proposta d'adhesió a 
l'Associació de Municipis per la Independència, perquè igual com han 
fet les diputacions de Lleida i Girona, la Diputació de Tarragona també 
aposti per un nou procés constituent. 
 
Precisament, en l'actual conjuntura les diputacions es troben enmig d'un 
procés contradictori. Per una banda, el procés que anel·lem els 
catalans i les catalanes que respectem la democràcia, que no és res 
més que el dret de poder decidir lliurament el nostre futur com a poble. 
 
I, per altra banda, una nova ofensiva re-centralitzadora i uniformitzadora 
de l'Estat espanyol, que a través de la Ley de Racionalización y 
Sostenibilidad de la Administración Local, pretén utilitzar les diputacions 
-un cop més en la història-, com aquelles institucions que manlleven 
l'autonomia local i centralitzen i uniformitzen l'administració. Anunciem 
avui també, que proposarem a debat aquesta llei en execució, per tal 
que aquest plenari s'hi posicioni al respecte. 
 
La Diputació de Tarragona, igual com la resta de diputacions -ja sigui la 
de Girona o Alacant- ha de posicionar-se en una de les dues direccions 
que marca la cruïlla actual. O aposta per seguir el camí decidit per la 
majoria de municipis i ciutadans i ciutadanes de Catalunya de trencar 
amb el règim del 78 i iniciar un procés constituent, o seguir en la 
submissió i l'acatament de les imposicions de l'Estat espanyol -per 
ordre de la Troika- per aprofundir en aquest règim, basat en 
l'uniformització i la centralització. 
 
I, d'aquesta cruïlla històrica que vivim, enllacem amb la tercera i darrera 
crisi que estem patint actualment, que és la crisi democràtica. 
 
Les institucions creades per la darrera restauració borbònica viuen els 
seus moments de pitjor legitimitat. Segurament, aquesta tercera crisi no 
s'entén sense les dues primeres. És per això, que l'hem deixat pel final. 
 
La política d'austeritat dictada pel Capital s'ha imposat un cop més per 
la força. Grècia i Itàlia han viscut en els darrers anys un cop d'Estat. Per 
sort, al país hel·lènic, sembla que el poble està decidit a revertir 
aquesta situació i apostar per la democràcia. 
 
Una política d'austeritat que ha causat estralls entre les classes 
populars coincidint amb l'actual i nova crisi cíclica del capitalisme. I que 
davant d'aquesta inoperativitat de l'esfera pública -lligada de mans del 
capital- per respondre als interessos i a les necessitats de les classes 
populars, ha perdut encara la poca credibilitat que tenia. 
 
Una legitimitat, tocada de mort, si a sobre hi afegim els centenars de 
casos de corrupció que afecten el nostre país. A Reus ho hem 
denunciat amb la nostra pròpia veu, i en aquesta sala, n'hi ha -que tot i 



 

que intentin negar l'evidència- també n'han estat, en són i en seran 
protagonistes en els propers anys. 
 
És per tot això, que un dels principals objectius de la CUP serà 
recuperar la legitimitat democràtica de les institucions. Tot aixecant 
catifes i obrint finestres i armaris, ja sigui als ajuntaments, als consells 
comarcals, a les diputacions com al Parlament. 
 
Perquè a més, els consells comarcals i les diputacions, són les 
institucions que tenim al nostre país que més opacitat presenten. La 
ciutadania no té cap mena de coneixement del que s'està parlant avui 
aquí ni del perquè serveix aquesta institució. 
 
És per això, que des de la CUP no venim aquí a escalfar la cadira, sinó 
que venim disposats a treballar -perquè més enllà de presentar 
propostes i opinar les possibles propostes que presentin la resta de 
forces polítiques i el govern- traslladarem al carrer el que aquí passa, 
deixa de passar, s'explica o se calla. 
 
En els propers quatre anys, treballarem perquè igual com hem fet 
durant aquests darrers anys als ajuntaments de les comarques del 
Camp, a partir d'ara la ciutadania conegui el que passa i deix de passar 
als ajuntaments, consells comarcals i a la diputació del Baix Penedès, 
el Camp i les Terres de l'Ebre. 
 
Perquè sense informació no hi pot haver coneixement, sense 
coneixement no hi pot haver opinió, i sense opinió no hi pot haver 
participació. Des de la CUP venim a capgirar la lògica de la Diputació. 
S'ha acabat l'oasi a porta tancada. Venim a donar conèixer a la 
ciutadania que en aquesta institució hi ha uns privilegis, als quals avui 
ja hem renunciat i seguirem renunciant; que en aquesta institució hi ha 
manca de transparència de la informació; que en aquesta institució 
existeix una jerarquia vertical que va en contra de la nostra forma 
d'entendre la política; que aquesta institució ha estat -i esperem que 
comenci a canviar- un mecanisme de l'Estat per a garantir 
l'administració i la imposició cap al poder municipal i el territori... 
 
Per últim, volem agrair el suport que ens han donat, no sols als 
ciutadans i ciutadanes de la Partida Judicial de Reus que han fet 
possible que avui la CUP sigui present a aquesta institució, sinó a tots 
els ciutadans i ciutadanes del Baix Penedès, de les comarques del 
Camp i de les Terres de l'Ebre. Un suport que no pretenem que sigui 
cada quatre anys, sinó que des d'avui mateix, comencem a treballar 
plegats i plegades per fer front al repte històric que afrontem com a 
classe i com a poble. 
 
I no podria acabar aquest primer discurs d'un altra manera, que no fos 
desitjant una bona Festa Major a tots els reusencs i reusenques i a tots 
els ciutadans i ciutadanes d'altres barris, pobles i ciutats de les nostres 
comarques, que avui surten al carrer a demostrar que tres-cents anys 



 

després, seguim vius i que el procés que vam iniciar fa uns anys ja no 
té volta enrere. Esperem que la Diputació de Tarragona no doni 
l'esquena als ciutadans i ciutadanes i esdevingui també un motor en 
aquest procés. 
 
Com cridaven els nostres avantpassats, als qui els hi devem tot: Visca 
la terra i mori el mal govern! 
 
Gràcies" 
 
El Sr. President agraeix les paraules i tot seguit intervé el Diputat  de 
Ciutadans Sr.Ruben Viñuales Elias   
 
Gràcies  Sr. President. 
Gràcies a tots els companys  i companyes diputats, diputades  de la 
Diputació de Tarragona i a  tots els ciutadans i ciutadanes que ens 
acompanyen avui . 
 
L'administaració ha de tenir uns principis clars d'eficiència en la gestió, 
transparència, proximitat al ciutadà i un escrupulós respecte a la 
legalitat. No hi ha  democràcia sense llei  i no hi ha llei sense 
democràcia . 
 
Aquest ens supraminicipal té una funció molt rellevant a la nostra 
província  i crec que és l'Administració que ha de vetllar per damunt 
dels colors polítics. Cap de nosaltres s'ha de mirar el melic, tots hem de 
mirar  per la nostra província i crec que és l'espai que ens pot  facilitar 
aquesta funció. Si us plau,  treballem tots junts a la nostra província, 
que potser fa massa temps que està oblidada. 
 
Gràcies" 
 
 
El Sr. President agraeix les paraules i tot seguit intervé el Diputat del 
Partit Popular de Catalunya, Sr. José Luis Martin G arcía: 
 
Ilustrísimo Presidente, ya electo, de la Diputación de Tarragona, 
diputados y diputadas, dignísimas autoridades, señoras y señores. 
 
Quisiera que mis primeras palabras fueran para felicitar al ya electo 
Presidente que encara su tercer mandato y a los diputados y diputadas 
de la Corporación que repiten o se estrenan en el Pleno de la 
Diputación. 
 
A título personal, quisiera agradecer a mi compañero de Grupo, 
Sebastià Domènech, el trabajo realizado en el anterior mandato junto 
conmigo. Hoy  por los resultados electorales que se dieron el pasado 24 
de mayo, Sebastià no me puede acompañar, pero ha sido durante tres 
años un gran compañero. 
 



 

El 8 de julio de 2011 mi antecesor en la Diputación provincial, Alejandro 
Fernández, en el acto de constitución de la anterior Diputación, hacía 
una muy merecida defensa del papel de las Diputaciones en el marco 
de la arquitectura institucional española. Destaco , de sus palabras de 
entonces, el hecho de que la Diputación de Tarragona es una 
administración que hace y aplica políticas reales y se aleja del 
politiqueo, y también que es una institución, en la que es imposible que 
se hagan "brindis al sol", decía mi compañero, Alejandro Fernández,  
que cuando en la Diputación se aprobaba algo se hacía y se cumplía. 
 
Desde el Grupo del Partido Popular sabemos, y aplaudimos, que esta 
Casa que hoy representamos se ha alejado siempre bajo el mandato 
del actual Presidente, del debate estéril, tan entretenido a veces y tan 
desgastante siempre, para buscar el consenso pensando unicamente 
en  los 800.000 habitantes de nuestra provincia. 
 
Vale la pena destacar que de los 184 municipios que componen la 
provincia de Tarragona solo dos, Tarragona y Reus, suponen una 
cuarta parte de la población de la provincia. Con estas cifras, conocidas 
por todos, invitamos a nuestros vecinos a preguntarse como, en plena 
fase de ajustes presupuestarios, habrían podido acometer los 182 
municipios restantes de Tarragona, las políticas e inversiones que han 
realizado sin la ayuda de la Diputación provincial. 
 
Centrándonos en lo tangible, quisiera destacar también que el 
Presupuesto de este año de la Diputación asciende aproximadamente a 
143 millones de euros, la cifra más alta de los últimos 10 años y 
superior al de 2014. 
 
Incrementar el presupuesto, por parte de esta Corporación sin poner en 
riesgo la estabilidad económica de la administración, es el mejor aval 
de la gestión llevada a cabo al frente de la Diputación y de la que el 
Partido Popular ha sido participe, tanto estando en el gobierno, como 
desde la oposición. 
 
Así pues, con lo dicho, es fácil deducir que la Diputación Provincial de 
Tarragona es una administración que si bien podría funcionar mejor, 
funciona razonablemente bien y que pone los impuestos de los 
ciudadanos a trabajar en beneficio de éstos. 
 
No obstante, en el último mandato, y para ser más precisos desde las 
elecciones autonómicas al Parlament de Catalunya de 2012, hemos 
visto gestos en el equipo de gobierno que nos quieren alejar de estas 
políticas. 
 
Hago referencia en especial al posicionamiento del equipo de gobierno 
de la Diputación a favor de la Agencia tributaria catalana, una 
Estructura de estado según terminología del Govern de la Generalitat 
de Catalunya, y a algunas mociones presentadas en este Pleno. 
 



 

Tememos que ante las próximas elecciones catalanas del 27 de 
septiembre, si finalmente se celebran, la tentación del equipo de 
gobierno de ponerse a disposición del Govern de la Generalitat de 
Catalunya, y no de los vecinos y vecinas de Tarragona, sea demasiado 
grande, por lo que desde el Grupo del Partido Popula,r desde nuestra 
humilde posición en esta Diputación  estaremos vigilantes. 
 
Sin embargo los 10 puntos para este mandato, firmado entre el 
Presidente de la Diputación, en nombre del grupo de Convergencia y 
Unió, y el alcalde de Tarragona y diputado Sr. Ballesteros, en nombre 
del Partido Socialista de Catalunya, creemos que van en la línea que 
siempre ha ido esta Diputación, que es la de trabajar por y para los 
municipios, y olvidarse de otras políticas. Este DECÁLOGO que 
compartimos en su totalidad y por lo que le hemos dado nuestro apoyo 
es el que intentaremos que se cumpla en esta Corporación.  
 
Insistimos en asumir íntegramente este decálogo, motivo por el que le 
hemos dado nuestro apoyo desde el primero hasta el último de sus 
puntos, que se olvida de procesos independentistas y de estructuras de 
estado, y que pretende seguir trabajando para los municipios de la 
provincia, con 10 objetivos muy claros que compartimos del primero al 
último  y que  mientras se cumplan  tendran nuestro apoyo. 
 
Por último, reitero mi mas sincera felicitación al Presidente electo y a 
todos los diputados y diputadas del pleno, y doy las gracias a todas las 
trabajadores y trabajadores de esta Corporación ya que con su 
esfuerzo diario, hacen posible que esta institución  pueda conseguir los 
objetivos propuestos. 
Nada más, y muchas gracias por su atención" 
 
El Sr. President agraeix les paraules i tot seguit intervé el Diputat Sr. 
Josep Masdeu Isern del Grup Socialista de Catalunya  
 
"Moltes gràcies, Sr. President, 
Autoritats, Sres. Diputades, Srs. Diputats, companys, companyes de 
corporació, amics, amigues, Sres. Srs. 
 
Avui iniciem un  mandat d'enorme importància del mon municipal de les 
comarques tarragonines i per tant del benestar i qualitat de vida dels 
nostres convilatans . 
 
Sovint s'afirma que la Diputació és la gran olvidada del nostres sistema 
institucional i administratiu que la seva funció és merament funcional, 
prescindible, quan no, senzillament inexistent segons paraules textuals 
d'alguns analistes que parlen des del desconeixement. Gravíssim error,   
sense la tasca que executa aquesta Casa, sense la feina de centenars 
de bons professionals d'aquesta Corporació, la tasca dels Ajuntaments 
en benefici dels seus veïns estaria mutilada  o seria d'impossible 
compliment i, ho afirmo així de clar . 
 



 

Aquests  dubtes no formen part del ADN del grup socialista. Nosaltres 
hem tingut clar des de sempre ja sigui des del govern o des de 
l'oposició que la Diputació  no és moneda de canvi de res, no és un 
cromo que s'intercanvia per interessos aliens al benestar dels ciutadans 
de les comarques tarragonines. La Diputació o és un ens de consens al 
servei del territori i del món municipal o no ho serà. Aquesta és la nostra 
convicció política  però especialment ètica i amb voluntat de servei que  
ens ha portat a subscriure un pacte de mandat per donar estabilitat i 
coherència a la bona feina que es fa des d'aquesta Institució. 
 
Volem ser un instrument al màxim útil  a disposició dels municipis i dels 
ciutadans amb prestacions i serveis reals, sigui quina sigui  la mida, el 
color   polític o ubicació geogràfica d'aquest municipis dins de la 
província. 
 
Volem i serem un govern de tots i per a tots, el temps que és 
inapel·lable en la seva sentencia donarà validesa al que acabo de dir. 
Ara cal donar un nou i gran pas endavant  amb la bona feina que s'ha 
fet des de la Diputació. Som conscients de les dificultats  que haurem 
de superar, però també de les oportunitats que s' obren ara, que ens 
situem en el camí de sortida de la crisis i dels  enormes potencials de 
les nostres comarques que encara és poden  desenvolupar, per això 
volem impulsar un pla estratègic per les comarques tarragonines amb el 
màxim d'ambiciós  des del sentit de la realitat: 

• Sí, podem millorar en l'atenció a les persones , en el servei als 
municipis, en la gestió de l'excel·lència i de la transparència, 

• Sí, podem eixamplar els recursos econòmics a disposició dels 
ajuntaments mitjançant un Pla d'Acció municipal que inclou un 
volum inversor superior als 60 milions d'euros durant els proper 
4 anys  i  

• Sí,  volem impulsar en el nostre àmbit d'influència el necessari 
canvi de model econòmic que ens permeti créixer, socialitzant 
la riquesa, reduint les desigualtats i generant llocs de treball 
estables i ben remunerats.  

 
Deixeu-me ampliar aquest punt que considero vital, cal vestir un nou 
cicle econòmic basat en el coneixement, en el valor afegit, l'excel·lència 
i l'economia  productiva per evitar que  mai més en la nostra historia 
siguem  víctimes de bombolles artificials inflades únicament per 
l'especulació financera. El que dóna  feina de qualitat és l'economia 
productiva, la investigació i la recerca, la qualitat i l'esforç  dels nostres 
professionals. Com si no s'ha desenvolupat i crescut el nostre sector 
turístic sinó des de l'esforç, el treball constant, la millora continua 
buscant  la qualitat i l'excel·lència i així amb altres exemples podrien 
seguir i seguir..... 
 
En un dia com avui així pensem amb els ciutadans de les comarques 
tarragonines que encara estan acusant de ple els efectes més 
devastadors de la crisi social i econòmica, els que estan en l'atur, a les 
famílies que no arriben a final de mes, als que han vist que l'angoixa 



 

davant del present i del futur s'apropiaven de les seves vides, a tots ells 
ens devem. En aquest sentit hem d'accentuar al màxim la bona acció 
social d'aquesta  Casa ,multiplicant ponts d'ocupació i garantint arribar 
allà on faci falta per assegurar que cap tarragoní  quedi a la cuneta 
abandonat a la seva dissort , orfe de les ajudes socials bàsiques que 
permetin viure amb la dignitat que ell mereix, deixem enrera els  retrets i 
les  recriminitzacions estèrils emplacem-nos tots a donar el millor de  
nosaltres mateixos en aquest compromís permanent, en defensa de la 
demarcació de Tarragona, dels municipis i de la seva gent. En nom del 
grup socialista us asseguro que a cap dels nostres  diputats i diputades 
ens mancarà la il·lusió per a fer-ho possible . 
 
En un dia com avui reiterem el nostre compromís de treballar al costat 
de la  gent , d'evitar veure el territori des de les  finestres d'aquesta seu  
institucional i d' estar al costat de les persones sabent escoltar les 
seves reivindicacions i lluitant  per satisfer-les. Parlo sobre tot des d'una 
Diputació a la que el consens   i la voluntat de pacte figurin al frondispici 
d'aquest edifici perquè sense voluntat d'acord,  tocant de peus a terra 
no hi ha progrés ni polític, ni  social, ni econòmic. Moltes gràcies per la 
seva atenció "    
 
       
El Sr. President agraeix les paraules i tot seguit intervé el Diputat Sr. 
Gervasi Aspa Casanova del Grup ERC 
 
"Sr. President. 
Srs. i Sres. Diputats/es  
 
Després de quatre anys d'acceleració del debat nacional, quatre anys 
trepidants i insòlits, tenyits per la crisi, marcats per la il·lusió  de molts i 
la por d'uns quants, i viscuts en paral·lel a l'auge dels moviments 
socials i la demanda d'aprofundiment democràtic, s'acosta un nou 
moment de la veritat. Tornen les urnes. D'aquí a tres mesos hi hauran 
eleccions autonòmiques plantejades des del sobiranisme com a 
plebiscitàries: independència, sí o no? 
 
Un debat que encara no ha aprofundit en el model de país, sobre el 
tipus d'estat a construir, sota les raons que ha plantejat 
l'independentisme democràtic a l'Estat espanyol i que no va en contra 
de ningú sinó que és l'oportunitat històrica de bastir un nou país més 
autoexigent, que no s'hagi de defensar de la guerra contínua contra el 
consens de la llengua i del sistema educatiu que a més, ens hauran 
d'admetre com som: diversos i plurals. 
 
Bastir un nou país assumint els riscos i les oportunitats que això 
comporta ja sense interferències refractàries des de la capital de l'Estat: 
 
El 27-S és tan important i el nostre país se la juga com mai fins ara ho 
havia ni podia fer. Juga però, a la nostra contra la desafecció que 
campa en una part de la nostra societat envers l'acció política. La millor 



 

opció és demostrar, com fem en aquesta casa, que la política és útil, 
que serveix al seu propòsit: resoldre els problemes dels ciutadans. I la 
millor manera és apropar la política als ciutadans, aplicant els 
mecanismes necessaris perquè totes les persones que ho vulguin, 
puguin participar. 
 
Les institucions es basen, per poder caminar, en la força del diàleg i així 
s'ha demostrat aquesta passada legislatura. Negociació, intercanvi 
d'idees, consens i cessions, moltes cessions per part de tots . Una 
manera de fer, engegada ja aquí en aquesta casa que ara s'adiu 
moltíssim en allò que anomena nova política. 
 
Sembla ser, segons els estudis econòmics, que l'any que ve Catalunya 
recuperarà el nivell econòmic d'abans de la crisi, però també es 
confirma que serà amb el doble d'atur que teníem l'any 2008. Això 
significa que hi hauran moltes persones i famílies endarrerides en la 
recuperació i que serà un procés lent aconseguir que les millores es 
filtrin a totes les capes de la nostra societat. 
 
S'està produint una esquerda social perquè la creació de riquesa 
només beneficia una part de la nostra societat. Això ens obligarà a filar 
més prim encara més a l'hora d'establir els nous criteris de repartiment 
entre els nostres municipis i la nostra gent del Camp de Tarragona i de 
les Terres de l'Ebre. 
 
I ERC com a segona força política de la Diputació de Tarragona, 
gràcies a la confiança dipositada pels ciutadans, no vol defugir la seva 
responsabilitat en aquests nous temps. 
 
I som conscients des d'ERC que en aquesta casa els últims quatre anys 
han estat si més no bastant exemplars de maduresa política: esforç en 
l'estalvi i generositat en els ajuts i inversions. 
 
Un model de com amb menys diners es pot fer més per la ciutadania de 
les nostres comarques. 
 
Sabem també que la funció de la Diputació en aquests moments és vital 
per la majoria dels nostres ajuntaments però també per gran part del 
nostre teixit associatiu i cultural. 
 
Però també ho és per generar infraestructures i serveis que faciliten la 
implantació de noves activitats econòmiques o reforçar les ja existents, 
sent un exemple molt clar, el Patronat de Turisme d'aquesta institució o 
l'aportació ferma i decidida en l'execució dels Jocs del Mediterrani. 
 
En una institució com aquesta en la que estem representades totes les 
forces polítiques a les que els ciutadans han donat la seva confiança en 
més o menys grau, hem de fer el possible per treballar perquè la nostra 
activitat no sigui interpretada com un enmascarament del debat 
ideològic però per damunt de tot  prioritzarem el consens i el treball en 



 

comú a la recerca de la millora en la qualitat de vida dels nostres 
conciutadans. 
 
Per això també, des d'ERC mostrem la nostra satisfacció a que el 
President deixés la porta oberta a noves incorporacions a l'equip de 
govern d'aquesta institució perquè l'objectiu és el mateix i la unitat 
d'acció que demanda el país serà imprescindible a partir del 28-S. 
 
Per tant, la nostra abstenció a dia d'avui, President, no significa, en 
aquesta hora decisiva, un fre ni un aïllament, sinó que restem a l'espera 
de buscar les màximes confluències per ajudar a conquerir un futur 
digne per tothom, pensi com pensi. 
 
El repte és gegantí i complex però inclusiu i clar. Esperem empènyer 
amb força en aquesta hora decisiva per al nostre país i en la qual no  
ens podem tornar a equivocar. 
 
Gràcies Sr. President. 
Sres. I Srs. Diputats!"  
 
 
El Sr. President agraeix les paraules i tot seguit intervé el Diputat Sr. 
Josep M. Cruset Domènech del Grup CiU 
 
"Moltes gràcies  
Ilm. Sr. President, sres. Diputades, Srs. Diputats, dignissimes autoritats, 
professionals d'aquesta organització, senyores i senyors. 
 
Primer de tot expressar en nom del nostre grup la felicitació a tots 
diputats que avui han pres possessió i, en especial, felicitar a Josep 
Poblet que ha obtingut de nou un ampli recolzament per assumir 
responsabilitats com a President de la Diputació durant els  pròxims 4 
anys. 
 
La Diputació de Tarragona no és una institució qualsevol, la seva tasca 
és absolutament fonamental per al Camp de Tarragona i les Terres de 
l'Ebre. Una feina sovint discreta, sense grans impactes mediatics però a 
la vegada totalment estructural per al desenvolupament  del nostre 
territori i pel benestar de la seva gent. 
  
Les polítiques que es porten a terme des d'aquesta Institució  son 
esperades, son respectades, i son valorades. Son esperades pels 
diferents agents socials i econòmics i sobretot pels ajuntaments del 
territori que comparteixen l'opinió que la Diputació de Tarragona és qui 
garanteix amb bona mesura l'estabilitat i la seguretat necessària a l'hora 
de portar a terme l'activitat diaria dels nostres agents i d'aquests 
ajuntaments. Son respectades perquè totes les forces polítiques  
reconeixen que l'acció d'aquesta Casa sempre es produeix al marge 
dels colors polítics i dels lideratges que hi ha a cadascun dels municipis. 
Aquí s'ha treballat transversalment per tots i cadascun dels ajuntaments 



 

de la nostra demarcació facilitant els nostres serveis a tothom, per igual 
i com deia les polítiques d'aquesta Institució son valorades perquè  
tothom que interacciona amb la Diputació de Tarragona  posa en valor 
l'ajuda, l'assessorament i el treball que juntament amb els excel·lents 
professionals de la Casa es fa des d'aquí i es reconeix com és aquest  
treball d'estratègic i fonamental  pel dia a dia pel Camp de Tarragona i 
les Terres de l'Ebre. Per tant aquesta Institució ha treballat 
constantment en benefici del  municipalisme de les persones d'aquest 
territori, en benefici del  desenvolupament econòmic d'aquesta part del 
país que ens toca governar,  combinant les accions a favor del teixit 
productiu amb les actuacions a favor  dels que passen majors dificultats 
socials i evidentment, aquesta institució ha treballat amb la Catalunya 
compromesa amb el present i el futur i tot això ho hem fet amb aliances 
amb els Consells Comarcals, amb les altres Diputacions de Catalunya i 
amb el Govern del país, aliances amb les quals també hi han sumat les 
que hem fet en  l'àmbit social, en l'àmbit del coneixement i en l'àmbit 
econòmic i tot plegat l'extensa feina feta , aquesta manera de treballar, 
aquesta manera de pensar en l'Institució, aquesta manera de dirigir-la 
és la que ha fet possible que la Diputació de Tarragona sigui una 
organització referent del nostre territori.  
 
Avui comencem un nou mandat amb un nou plenari i amb un nou 
govern de la Institució, amb el seu President al capdavant, un govern 
format per 17 diputats fruit de l'acord entre diferents opcions polítiques  i 
és per això que vull expressar el reconeixement als diputats del partit 
dels socialistes de Catalunya per l'acord a que hem arribat en benefici 
del territori i de la governabilitat de la Institució. D'aquest acord en 
sorgeix un govern fort, amb una amplia majoria i amb la voluntat 
conjunta de buscar el consens i el suport dels altres grups polítics que 
configuren el plenari. Bona part d'aquests  grups avui, tot i no formant 
part del govern han efectuat un sentit de vot que reconeix la presidència 
d'aquesta institució  i pel qual també manifesto el nostre agraïment, per 
tant mantenim les portes obertes pels punts de trobada que es puguin 
produir i a la vegada expressem la voluntat d'exercir el diàleg amb 
tothom. 
 
El grup que represento n'és  clarament solvent en aquest àmbit,  en 
mandats passats quan matemàticament no era necessària la 
col·laboració amb altres grups polítics des de les nostres files s'han 
impulsat marcs d'entesa permanents, que han garantit que aquesta 
sigui una institució transversal i referent per al municipalisme, fet que 
ens  sentim orgullosos.  
 
Per acabar unes paraules de felicitació per al recentment nomenat 
President de la Diputació de Tarragona. Aquesta no és una elecció 
més,  aquesta és una elecció amb un significat especial, és l'evidencia 
de la constància, la bona feina feta , els fets tangibles s'anteposen a la 
pressa de decisions . Això no és casual, com a President s'ho ha 
guanyat amb esforç, amb dedicació, estant permanentment al costat de 
la gent i exercint la representació d'aquesta Casa com poques vegades 



 

havia passat en la seva història. Això no ho diem solament nosaltres, 
sols cal trepitjar el territori per copsar l'opinió que els pobles i ciutadans  
tenen envers la feina feta per la presidència d'aquesta Institució quan 
ha estat exercida per Josep Poblet .  
 
És per això que a més a més, avui  que no hauria de tocar fer-ho en un 
acte com aquest, no puc deixar  que algunes manifestacions que s'han 
fet en aquest plenari queden documentades en l'acta d'avui sense més i 
que la historia escrita en l'acta pugui prestar a confusió,  a qui en el 
present o en el futur la pugui llegir. Aquesta  es una Institució 
democràtica amb la màxima  expressió del significat de la paraula, 
cadascun dels  diputats som aquí en representació d'una zona del 
territori, cadascun dels diputat som aquí perquè el nostre grup polític   
ha  obtingut suficient confiança dels ciutadans, perquè exercim les 
nostres responsabilitats. Aquesta Institució recull la voluntat dels 
ciutadans  a traves del màxim exponent de la democràcia, la missió de 
l'únic  vot del que disposem cada veí a favor de les propostes i de les 
persones d'una opció política.  
 
A nivell  de territori CiU ha estat amb diferencia la força més votada,  
arribant a obtenir la confiança de més de 87.000 ciutadans, a més a 
més cadascun de nosaltres que estem en aquest plenari podem ser 
valorats pel recolzament que ens ha donat de manera directa els 
ciutadans en els nostres pobles i ciutats. És evident que algú com el 
President que en el seu municipi ha obtingut la sisena majoria absoluta i 
per tant ha comptat de nou amb el recolzament  amplissim de ciutadans 
que el coneixen més d' a prop que ningú és mereix el respecte i la 
consideració  com qualsevol càrrec electe que obté la confiança dels 
seus ciutadans . 
 
Per tant President, en nom dels diputats del nostre grup,  la nostra 
felicitació, el nostre reconeixement  per aquest nou mandat al 
capdavant de la Diputació de Tarragona. 
 
Tenim tots plegats els 27 diputats el repte de continuar fent que la 
Diputació de Tarragona sigui el referent que  ha estat fins ara. Es un 
actiu primordial i valuós, nosaltres tenim molt clar com fer-ho, un pla 
estratègic que marqui els objectius de tot el mandat. Estic segur que el 
Ppresident avui ens esbossarà les seves línies , sumat a una forta 
dedicació, amb un esforç i coratge , transparència i participació, 
coherència i responsabilitat en les nostres decisions i sobre tot actuar 
amb respecte, amb la confiança que s'han fet els ciutadans  d'aquest 
territori. 
 
Moltes gràcies Sr. President  
Moltes gràcies sres.i  srs. per la seva atenció." 
 
Tot seguit el President comença el seu parlament: 
 



 

"Senyores diputades i senyors diputats, Srs. President i Vocal Mesa 
Edat, 
President Mariné, Sra. Secretària General, Sr. Interventor, 
digníssimes autoritats, servidors públics de la Diputació, senyores i 
senyors,  
 
La Diputació suma persones que, com a regidors i regidores, vivim des 
de la proximitat el servei a la ciutadania. Tots i cadascun dels que avui 
seiem en aquests escons dediquem la nostra activitat política al 
compromís de fer la vida millor en els nostres pobles i ciutats. I ho fem 
des de la diversitat dels pensaments a favor dels nostres municipis, que 
són també diversos i plurals. La diversitat, doncs, és la nostra força. 
Per això, agrair la confiança rebuda és el primer deure d’aquest mandat 
corporatiu. I és lògic que així sigui, ja que sense confiança no es pot 
treballar, des de l’administració pública, al servei de les persones. 
Confiança electoral dels nostres veïns i veïnes, en el meu cas els 
ciutadans de Vila-seca, i confiança política dels que m’acompanyen per 
assolir els objectius de progrés i benestar, de cohesió i de qualitat de 
vida per a la societat del Camp de Tarragona i de les Terres de l’Ebre. 
El grup polític al qual pertanyo, Convergència i Unió, els seus diputats i 
diputades, amb els diputats i diputades del grup polític dels Socialistes 
de Catalunya, hem assolit un acord basat en objectius de govern, no en 
condicionants de tipus partidari, ni de tipus personal; sí en línies d’acció, 
sí en valors i en maneres de governar, tal com estem segurs que 
espera la ciutadania de nosaltres. Coherent amb el que sempre he 
practicat en la meva vida política, amb el que havia anunciat ja abans, 
durant i després de les passades eleccions municipals, l’únic criteri que 
regiria per sobre de qualsevol altre, fóra una governació territorial 
sòlida, eficaç i útil als municipis, a les persones i, sobretot, d’impuls al 
coneixement. És normal doncs que s’hagi produït aquest acord 
satisfactori, obert i transparent, que descansa, com els deia, en una 
manera de pensar i d’exercir l’acció política i en propostes que més 
endavant anirem detallant.  
 
Per a mi, no era imaginable d’una altra manera, ja que donada la meva 
experiència i els escenaris d’entesa practicats durant molts anys, havia 
de fer fàcil aquest acord entre el grup socialista i el meu propi. Per això 
celebro haver pogut construir aquest marc de consens indispensable 
per  garantir l’estabilitat i la força de govern necessàries al llarg de tot el 
mandat. Agraeixo també el suport a la meva investidura, sense cap més 
contrapartida que la confiança en la meva persona i el coneixement 
dels meus propòsits, del grup Popular d’aquesta cambra i, manifesto el 
meu respecte per la posició adoptada pels grups d’ERC i de C’s pel seu 
vot en blanc, així com el vot contrari de la CUP. Els puc assegurar que 
el seu posicionament no ha d’impedir el diàleg i tota la cooperació que 
sigui possible en el decurs dels propers quatre anys. 
Vull agrair també i ben sincerament, als diputats i diputades que ara 
cessen en les seves funcions, agrair  la qualitat del seu treball i la 
generositat de la seva dedicació. I als que acaben de prendre 
possessió, donar-los l’enhorabona per la responsabilitat encomanada, 



 

la meva càlida benvinguda i el desig d’un bon servei a les nostres 
comarques des de les seves diferents posicions polítiques en aquesta 
Diputació. 
 
I ara, per tal de ser clars des de l’inici, com en els mandats anteriors, 
avanço l’estratègia corporativa i els principals aspectes que garanteixen 
el programa de govern.  
 
L’estratègia segueix passant per entendre la Diputació com un “ens de 
caràcter supralocal que dóna suport a les persones, els municipis i les 
comarques cercant l’equilibri territorial, l’homogeneïtat del conjunt pel 
que fa als serveis i a la qualitat de vida, i actuant com un agent efectiu 
de transformació progressiva de la realitat socioeconòmica i de 
generació de noves oportunitats”.  
 
És més, aquesta determinació, que ha guiat les nostres accions dels 
darrers vuit anys, ara convé més que mai per tal de fer possible, al 
costat dels nostres municipis, la superació definitiva de la crisi i dels 
seus efectes, per tal d’encarar temps de recuperació que ens situïn 
cada vegada més a prop de l’objectiu, l’horitzó de l’any 2025 com a 
referent del que volem ser: una regió del coneixement moderna, 
competitiva, avançada, ben connectada, d’excel·lència, creativa i amb 
un potencial d’ocupabilitat, teixit empresarial, diversitat econòmica i 
força productiva que potenciï el nostre sistema i ens doni seguretat de 
futur. 
 
En aquest sentit doncs, orientem la planificació estratègica com a 
continuació de la que ja estem seguint, desenvolupant un marc 
organitzatiu i de funcionament basat en quatre àmbits principals: 

• Municipis i territori sostenibles. 
• Persones, formació i cultura. 
• Coneixement i model socioeconòmic. 
• Gestió excel·lent i transparent. 

 
Àmbits aquests que són fonamentals per articular el Pla Estratègic 
2015-2019, que és l’instrument que garanteix l’execució i el control de la 
totalitat del Programa de Govern. Programa que té la doble lectura 
d’uns objectius externs, cap a les persones, el territori i l’activitat 
socioeconòmica, i uns altres objectius interns, els de cadascuna de les 
àrees de la nostra organització. Aquesta manera d’actuar permet una 
forma de treball rigorosa i pautada, sense ineficiències, i sense  
incompliments. 
 
Són bons exemples del que diem i de quines han estat les prioritats en 
els darrers quatre anys, les aportacions de recursos fetes als 
ajuntaments i consells comarcals durant el quadrienni que ara finalitza: 
més de 111 MEUR, xifra mai assolida i que ha coincidit amb els temps 
que han entrat menys ingressos a la Diputació. Semblava impossible, 
però s’ha fet.  
 



 

A aquesta xifra s’hi pot afegir l’esforç dut a terme en accions ambientals 
i de salut pública, ajudant als ens locals: 21 MEUR més. L’impuls a 
l’emprenedoria i als plans d’ocupació comarcals amb 5 MEUR. Les 
dotacions al servei de carreteres amb 67,8 MEUR en el darrer període; 
les aportacions al bon funcionament dels nostres Centres d’Educació 
Especial, Escoles d’Art i Disseny i Escoles i Conservatoris de Música, 
que amb 60,4 MEUR han fet possible millores, noves dotacions, nous 
edificis i una excel·lent qualitat educativa de la qual ens sentim ben 
satisfets. La convençuda promoció de les nostres dues marques 
turístiques, Costa Daurada i Terres de l’Ebre, ha comptat amb 
pressupostos creixents, més recursos humans i el naixement d’aliances 
institucionals de referència a tot el país. En quatre anys: 22,9 MEUR. 
 
I aquest immens caudal de feina feta, del que he destacat tant sols 
unes pinzellades no ha estat excusa per a no avançar en altres fronts, 
com els de l’excel·lència i de la transparència. La Diputació de 
Tarragona, per segon any consecutiu i amb un 97,5 sobre 100, se situa 
en el primers llocs del rànquing estatal i en el primer de Catalunya pel 
que fa a transparència., no ho diem nosaltres ho diuen les Institucions 
que s'ocupen de validar aquests indicadors.   
 
Altrament, en relació al sistema de gestió implantat a la Diputació, 
prenent com a referent el model d’excel·lència EFQM, aquest any hem 
aconseguit superar amb excreix els qualitat 400+ punts, distinció que 
ens equipara amb les empreses més importants de l’Estat i d’Europa, i 
no cal dir que som  l'única diputació estatal que ha rebut aquesta 
distinció i que ja anuncio, des d’ara, la nostra determinació per a 
superar-la en el mandat que ara iniciem.  
 
Secretaria General, Intervenció, Tresoreria, BASE, Recursos Humans, 
SAM, Cultura, Coneixement i Qualitat, tots aquests àmbits han 
gestionat una gran diversitat de recursos humans, econòmics i 
materials que han fet possible la Diputació que avui tenim, més àgil, 
més propera, amb menys costos interns i que ha donat més suport que 
mai en els camps econòmic, jurídic, tècnic, formatiu i cultural. Per posar 
només uns exemples: ha crescut de forma important el nombre de 
publicacions, en temps de dificultats econòmiques ; tenim una potent 
programació al nou Auditori Diputació, a Tarragona; hem inaugurat un 
nou edifici al carrer del Vent, a Reus, al servei dels ensenyaments 
artístics i musicals; hem estat decisius en l’impuls al Museu Casteller de 
Catalunya, a Valls; s’ha posat en servei un nou i modern Arxiu de la 
Diputació, a la Canonja; hem estat capdavanters, amb la Universitat 
Rovira i Virgili, en la implantació del nou Campus del Vendrell; hem fet 
realitat infraestructures necessàries a Tortosa, Amposta i Cambrils; hem 
dotat amb 9 MEUR a les catorze seus dels XVIII Jocs Mediterranis 
Tarragona 2017; fem ja previsions futures d’accions de voluntariat –
especialment en el desenvolupament dels Jocs-; treballem per dotar la 
finca de la Savinosa dels continguts i usos econòmics i socials a través 
dels instruments urbanístics que s’estan tramitant, i hem concentrat tota 
l’activitat i funcionament de la nostra institució a nivell corporatiu central, 



 

en dos únics edificis, el Palau del passeig de Sant Antoni i l’edifici 
“Síntesi”, Serveis als ens locals, que junts fan innecessària la utilització 
d’altres quinze ubicacions que deixaran de prestar el seu servei, 
permetent guanys importants en eficiència, estalvi de temps i reducció 
d'uns costos més que evidents.  
 
Si prenem doncs, com a referència els darrers quatre anys, en què la 
majoria política de què disposava el govern de la Diputació, no va ser 
cap obstacle per atendre totes les sensibilitats polítiques i territorials, 
per  col·laborar amb tothom i generar un potentíssim balanç d’acció de 
govern, ara toca completar el disseny dels objectius de futur, un cop 
plantejada l’estratègia i la seva finalitat. 
 
Però abans vull fer una menció al valuós treball, exercit amb esforç i 
complicitat per tots els nostres treballadors i treballadores, sense 
excepcions, i molt particularment de l’equip directiu, que ha assumit el 
lideratge en tots els àmbits de la nostra organització. Per això, 
incorporem al Pla Estratègic corporatiu  tot un conjunt de propostes 
provinents de la direcció tècnica, que sent compatibles amb l’estratègia 
global, aporten valor afegit, sumant expertesa, il·lusió innovadora, i fent 
més fàcil dibuixar nous horitzons. 
Si els coneixem de més a prop, comprendrem molt millor cap on 
apunten. 
 
Són objectius del SAM- Servei d'Assistència Municipal, que més enllà 
d’adequar-se al nou àmbit competencial local, vol millorar l’estructura 
global de secretaris/ interventors, vol ampliar la carta de serveis, obrint 
nous programes orientats al desenvolupament sostenible, la mitigació i 
l'adaptació al canvi climàtic, l’eficiència energètica i l’ús sostenible de 
l’aigua.  
 
El SAC - Servei d'assistència al ciutadà. El servei de cultura, vol ser 
cada vegada més, un element clau en el desenvolupament econòmic i 
motor de la cohesió social, donant impuls a la projecció cultural de la 
demarcació a l’exterior, posicionant una marca cultural pròpia que 
serveixi d’atractiu al turisme cultural especialitzat i fent créixer el valor 
del nostre patrimoni. I, en aquest mateix sentit, el prestigiós projecte 
Ramon Berenguer IV ha de posar a l’abast de tothom, de forma digital, 
totes les publicacions de la Diputació. 
 
El SAT - Servei d'assistència al territori. El servei de carreteres, 
encetarà un pla d’inversions que deriva del Pla Zonal, a punt 
d’aprovació per la Generalitat de Catalunya, i vol iniciar la promoció 
d’un seguit d’itineraris segurs per a la circulació de ciclistes, amb 
senyalització pròpia i específica. Alhora, al costat d’ajuntaments i 
consells comarcals, es millorarà la senyalització dels camins 
municipals, per poder-se utilitzar com a itineraris de salut. 
 
L’àrea de Recursos Humans, Ocupació i Promoció Econòmica, formarà 
a col·lectius que basin la seva activitat en el voluntariat, tant en l’àmbit 



 

local, social, com cultural o esportiu. Així mateix, es desplegarà un nou 
servei d’assistència integral als municipis que inclourà la gestió de la 
nòmina, la relació de llocs de treball i l’acompanyament en processos 
selectius. I pel que fa a la pròpia organització, fomentant la carrera 
professional, estimulant la formació interna i l’actualització dels llocs de 
treball del conjunt de la institució. 
 
L’e-administració, el portal de Transparència, la millora de la 
contractació electrònica i la promoció dels processos de compres 
agregades, són altres objectius de Coneixement i Qualitat i de Serveis 
Generals. 
 
El Patronat de Turisme, que establirà un nou Pla Estratègic, 
complementari del corporatiu prioritzarà la promoció de les marques 
Costa Daurada i Terres de l’Ebre, fomentarà espais de col·laboració 
públic-privat, gestionarà el propi coneixement per tal de generar valor al 
servei del sector i tindrà més presència en els entorns on-line, sense 
oblidar els tradicionals, a fi i efecte d’arribar cada vegada a més i millors 
i més llunyans mercats del món. 
 
 
Finalment, cal assenyalar els criteris d’actuació que definiran la política 
global d’aquest mandat, bo i admetent que res és inamovible i que tot 
precisa de constants revisions i adaptacions.  
 
Volem que sigui una actuació emmarcada en l’austeritat. Ens proposem 
al llarg del mandat mantenir els criteris d’estalvi, racionalitat, ponderació 
i màxim aprofitament dels recursos humans i materials, amb el mínim 
de càrrecs de nomenament polític, i la reducció progressiva de les 
partides destinades a subvencions extraordinàries assignades a la 
Presidència i a Cultura. Aquest criteri, aplicat des de fa vuit anys, ha 
estat de congelació, quan no de reducció, fins al seu traspàs definitiu a 
un règim de concurrència competitiva, evitant així  tota possible 
discrecionalitat, en pro de la màxima transparència i equitat. 
 
Estem a favor del Coneixement. Fa vuit anys també, en el discurs 
d'investidura, vaig posar de manifest la importància del coneixement en 
el desenvolupament del nostre model socioeconòmic i la Diputació va 
apostar clarament per una aliança estratègica amb la Universitat Rovira 
i Virgili, per fer possible la Regió del Coneixement. 
 
Ara, amb la legítima satisfacció compartida amb la Universitat que ens 
produeix veure la feina feta, consolidant potents estructures de 
coneixement al Sud de Catalunya, correspon donar nous passos 
endavant. Si ens vam  avançar al que Europa planteja pel septenni 
2014-2020 com a base per a créixer d'una manera intel·ligent, 
sostenible i integradora; en els propers mesos ens hem de fer ben 
nostra l'estratègia RIS3, -a Catalunya: RIS3CAT-, ja que a nosaltres, 
que en som precursors, ens ve com l’anell al dit. 
 



 

A tota la Unió Europea, les regions com la nostra hem d'elaborar 
estratègies de recerca i innovació per a l'especialització intel·ligent que 
potenciïn les economies basades en el coneixement que s'ajustin millor 
als potencials d'innovació, d’acord amb els seus actius i capacitats. 
 
Europa mira cap a les regions anomenades estadísticament NUTS2, 
com Catalunya. La Regió nostra la Regió del Camp de Tarragona i de 
les Terres de l'Ebre som NUTS3. Doncs bé, RIS3CAT va adreçat 
especialment a les regions NUTS2, de les que n'hi ha 272 a tot Europa i 
Catalunya és una de les més grans, la quarta concretament, tant per 
PIB, com per població.  
 
I aquí rau precisament el nostre interès: la gran coincidència entre els 
àmbits sectorials líders a Catalunya i els de la nostra regió, que ens 
donen una enorme oportunitat. Em refereixo als agroalimentaris, els 
energètics, els químics, els auxiliars de l'automoció, els mecànics i, 
sobretot, a l'àmbit del turisme, l'oci i els serveis que s'alimenta de la 
riquesa ambiental, paisatgística, natural, patrimonial, dels recursos i de 
les sensacions que es donen a casa nostra. Tots ells aquests àmbits 
són els nostres, però som una regió NUTS3, i a Europa n'hi ha 1315 
com la nostra, però de la mateixa manera que Catalunya destaca en el 
seu tram, nosaltres també destaquem en el nostre: ens situem en el 
10% superior, tant per població que ocupem la posició 123-, com per 
PIB que encara la millorem i ocupem la posició 104- i no desentonaríem 
gens com a NUTS2, que es el que es Catalunya  ja que ens situaríem a 
dues terceres parts de la taula. Això vol dir que la Regió del 
Coneixement té tot el sentit, el tenia llavors, fa 8 anys  i es veu refermat 
ara amb l'estratègia europea. No en debades tenim la dimensió 
econòmica i humana adequades, el teixit empresarial competitiu, 
necessari, centres de coneixement reconeguts mundialment i 
administracions que hi estan compromeses. 
 
Altrament, el Govern de la Generalitat ha introduït un bon instrument en 
la nostra estratègia: els Projectes d'Especialització i Competitivitat 
Territorial, els PECT, per afavorir que es concentrin en: 
 

• Identificació d'una oportunitat d'especialització intel·ligent, amb 
visió de futur compartida pels agents de la regió, amb una aposta 
d'especialització que encaixi amb RIS3CAT i un pla d'acció que 
inclogui programes, projectes i actuacions.  

 
 
Esperem que la recentment creada Càtedra "Universitat i Regió del 
Coneixement", impulsada per la Diputació, d'acord, un cop més, amb la 
URV, ens ajudi a tots plegats a conformar aquest espai de decisió 
estratègica en un moment en què necessitem emergir com la Regió del 
Coneixement que de facto ja som, i dissenyar entre tots, municipis, 
Diputació i l'ajut de la Universitat, un conjunt harmònic, equilibrat i 
consistent de Projectes d'Especialització. 
 



 

Si parlem ara de prioritats, parlem del municipalisme, la primera. 
L’aprovació d’un nou Pla d’Actuació Municipal (PAM) instrument 
potentissim al servei dels ajuntaments que, com a mínim, haurà de 
dotar-se amb 60 MEUR (10 més que l’anterior) pel nou període 2016-
2019. 
 
Som transparents i seguim apostant  per la transparència. Prioritzem 
l’aplicació amb plenes garanties per a tots els municipis de la 
demarcació de la Llei 19/2014 de Transparència, amb voluntat de servei 
a la ciutadania i perquè  sigui un tret essencial i una característica de 
tots els governs locals de les nostres comarques. Tal com diu Kofi 
Annan: un govern eficaç, transparent, responsable i fiable, que actuï 
sota el predomini de la  llei, és la base d’un desenvolupament 
sostenible, no el resultat d’aquest.  
 
La necessària acció social. En tot el mandat la Diputació preveurà en el 
pressupost anual una partida destinada a desplegar plans d’ocupació a 
la demarcació, així com la creació de marcs de col·laboració amb 
aquelles administracions i entitats que tinguin dins les seves prioritats 
l’acció social i ocupacional. També mantindrem el suport econòmic a les 
llars d’infants de titularitat municipal, com a pilar bàsic de l’acció 
homogènia de la Diputació a tot el conjunt comarcal. 
 
Els centres formatius de la Diputació, són la prioritat que ens defineix 
com a Institució. Ras i curt: mantindrem la nostra atenció pressupostària 
a tots i, de forma preferent, pels tres Centres d’Educació Especial. 
 
Per a una gestió ambiental responsable. Impulsarem de forma 
complementària a les actuals accions, noves iniciatives en la gestió de 
la biomassa i la conservació dels espais naturals de la nostra 
demarcació, així com la vertebració de plans específics per a la 
prevenció d’incendis forestals, com a mesura principal per a l’adequada 
protecció dels boscos.  
 
Volem  una organització política efectiva i senzilla. Es nomenaran, en 
pocs dies, dues vicepresidències, les delegacions de funcions, les 
comissions i els d’òrgans de govern, tot amb la més estricta moderació 
de recursos i amb criteris de màxima eficàcia i eficiència, tal com volem, 
i d’acord amb el pla que seguim de fa anys.  
 
I res més. 
 
Deixin-me dir-los per concloure que: si tenim contingut, programa i 
sentit de responsabilitat territorial; si actuem amb pragmatisme, 
coherència i sentit comú; si no ens apartem dels nobles ideals, del 
sentit ètic i crític..., i l’estratègia econòmica la fusionem amb el 
coneixement i el sentit social, pensant sempre en el demà, el viatge 
d’aquests quatre anys se’ns farà curt i serà profitós, no en dubtin. 
 



 

Oscar Wilde deia: “cal partir de la realitat, fonamentar-se en la 
confiança, actuar amb credibilitat i transparència i fer les coses fàcils 
d’entendre”. 
 
Senyores diputades i senyors diputats, això és el que modestament he 
pretès amb aquest discurs estrictament programàtic, això és el que 
tenim voluntat de fer. 
 
Tenen el meu compromís per fer-ho possible i confio també amb el de 
vostès per fer-ho plenament realitat. 
Moltes gràcies per la seva atenció." 
 
Moltissimes gràcies per l'escalf de la seva presencia, pel seu 
compromís en ser aquí, moltissimes gràcies per compartir l'inici d'un 
viatge que espero que sigui per a tots ple d'oportunitats de posar-hi la 
nostra empremta, sigui emocionant i naturalment sigui aprovat i 
compartit pels nostres ciutadans i ciutadanes d'aquesta magnifica regió. 
 
 
 
Finalitzades les paraules el President aixeca la sessió quan són les 
dues de la tarda, jo la Secretària dono fe. 
 
 
 
 
 
 
 
Josep Poblet Tous   Pilar Sánchez Peña 
 
 
 
 


